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CÖYÜS 
a szffvst Kezetek 

tevékenysége 
Pénteken a SZÖVOSZ Sza-

badság téri székházában 
ülést tartott az Általános 
Fogyasztási és Értékesítő 
Szövetkezetek Országos Ta-
nacsa. 

Az ülést Bartolák Mi-
hály, a SZÖVOSZ elnökhe-
lyettese nyitotta meg, majd 
Szirmai Jenő, a SZÖVOSZ 
elnöke ismertette a SZÖ-
VOSZ és a hozzátartozó szö-
vetkezetek társadalmi és 
gazdasági feladatait, ame-
lyek hosszú időre meghatá-
rozzák a fogyasztási és ér-
tékesítő szövetkezetek és 
szövetségeinek munkáját , te-
vékenységük fő irányát. A 
SZÖVOSZ elnöke hangsú-
lyozta, hogy a gazdaságirá-
nyítás ü j rendszere lehető-
séget ad a szövetkezetek 
feladatkörének további bő-
vítésére, amennyiben az ipa-
ri és szolgáltatási tevékeny-
ség az árubeszerzés és for-
galmazás, valamint az ex-
port egyaránt lehet feladata 
a szövetkezeteknek. A szö-
vetkezet emberek, csoportok 
önkéntes tömörülése, össze-
fogása. Ennek megfelelően 
a szövetkezetek tagjai — 
bizonyos általános szabá-
lyok figyelembevételével — 
maguk döntik el, hogy mi-
lyen tevékenységgel foglal-
kozzanak. 

A gazdasági tevékenysé-
get tehát nem felülről ha-
tározzák el, a határozathozó 
nem a vállalati szervezet, 
hanem maga a szövetkezeti 
tagság lesz. 

B vízrendezés 
állami támogatása 
A mezőgazdasági és élel-

mezésügyi miniszter az Or-
szágos Vízügyi Főigazgató-
ság vezetőjével közösen ren-
delkezést adott lq a helyi 
jelentőségű és közcélú víz-
rendezési munkákhoz a víz-
ügyi alapból nyújtható ál-
lami támogatás módjáról, 
szabályairól. A vízrendezés 
fejlesztéséről szóló korábbi 
kormányhatározat végrehaj-
tását segíti elő az ú j ren-
delkezés. 

Ezek szerint a vízügyi 
alapból a korábbinál több 
és egyúttal szélesebb körben 
kaphatnak támogatást a he-
lyi vízrendezési műveket, 
belvízcsatornákat kezelő és 
fejlesztő vízgazdálkodási tár-
sulatok Illetve tanácsok. Az 
eddigitől eltérően nemcsak 
a termelőszövetkezetek, ha-
nem valamennyi mezőgaz-
dasági nagyüzem közös ér-
dekű vízrendezési munkája 
költségeinek tetemes részét 
fedezik a vízügyi alapból. 

Országos átlagban a ter-
vezett költségek 70 százalé-
ka lehet a támogatás össze-
ge, de helyileg a munkák 
fajlagos költségének és az 
érdekelt teherbírási képes-
ségnek megfelelően 50—70 
százalék között változhat ez 
az állami hozzájárulás. Ko-
rábban az állami támogatás 
összege országos átlagban 
csak a költségek 48 száza-
lékát érhette el. (MTI) 
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A mezőgazdaság kemizá-
lásával, különösen a máso-
dik világháború után, a 
vegyszeres növényvédelem 
szerte a világban nagyság-
rendben felülmúlta az előb-
bi éveket A növényvédő 
szerek alkalmazása társadal-
milag szükségszerű követel-
mény, mert 50 éven belül az 
emberiség megkétszereződik. 
Ennek következménye, hogy 
a mezőgazdasági termelést 
fokozni kell a szinte ugyan-
annyi területen, kivéve 
olyan országokat, ahol még 
lehet újabb területeket mű-
velés alá fogni. A FAO (az 
ENSZ Élelmezési és Mező-
gazdasági Szervezete) számí-
tásai szerint, a jelenlegi táp-
lálkozási színvonalat véve 
figyelembe, 1975-ig, az élel-
miszerek termelésének 35 
százalékos növelését kell el-
érni. 

„Hosszú életű" 
vegyszerek 

A növénytermesztők fi-
gyelmét, a korábbi és az 
újabb felmérések egyaránt, 
a vegyszeres növényvédelem 
felé irányították, mert 
csakis így lehet a kultúrnö-
vények ezernyi ellensége el-
len eredményesen fellépni. 
A különböző vegyi anyagok 
nemcsak a termőföldön, ha-
nem a raktárakban is érint-
kezhetnek élelmiszereinkkel, 
a kártevők okozta vesztesé-
gek a raktárakban is igen 
jelentősek. A FAO felméré-
se szerint csak a raktári 
kártevők évente 33 millió 
tonna rizst és gabonát pusz-
títanak el. Ez a mennyiség 
150 millió ember évi szük-
séglete. 

Ilyen és hasonló jelensé-
gek hozták azt a nem kí-
vánatos körülményt, hogy 
élelmiszereinkben található 
mesterséges vegyi anyagok 
világszerte egyre súlyosabb 
problémát jelentenek táplá-
lékaink minősítésének és 
fogyaszthatóságának megíté-
lésében. Különösen vonatko-
zik ez azokra a növényvédő 
és féregirtó szerekre, ame-
lyek hosszú ideig megma-
radnak mind a szántóföldön, 
mind a termékekben. Ilye-
nek az ún. perzisztens klóro-
zott-szénhidrogén hatóanya-
gú vegyi anyagok, mint "pl. 
a heptaklór, dieldrin, DDT, 
HCH stb. Ezek a vegyüle-
tek egyik amerikai kutató 
szerint a termőföldben még 
6—12 évig ls megtalálhatók. 

A kicsi sem 
hatástalan 

A klórozott-szénhidrogé-
nek — a hazánkban széles 
körűen alkalmazott DDT és 
HCH is — zsírokban jól ol-
dódnak, így az állati és 
emberi zsírszövetekben 
nagymértékben felszaporod-
nak. Az agrotechnikában 
felhasznált klórozott szár-
mazékok növények út ján be-
kerülnek az állati szervezet-
be. s onnan élelmiszereink-
kel az ember zsírszöveteibe. 
A különböző szakkönyvek 
ugyan úgy tájékoztatnak, 
hogy a DDT halálos adagja: 
30 mg/70 kg testsúly, ez 
azonban nem jelenti azt, 
hogy az élelmiszerekkel na-
ponta a szervezetbe kerülő 
kis mennyiségek hatástala-
nok lennének. A zsírszöve-
tekben felhalmozódott nö-

vényvédő szer a szervezet 
leromlásakor átkerül a vér-
be, s így bárhol roncsoló ha-
tást fej t ki. Vannak olyan 
eredmények, amelyek DDT-
vel kezelt egereken leuké-
miáról (fehérvérűségről), to-
vábbá rosszindulatú dagana-
tokról számolnak be. Az Or-
szágos Élelmezés és Táplál-
kozástudományi Intézet ada-
tai szerint a DDT felszapo-
rodása a budapesti lakosság 
zsírszövetében már 1964-ben 
elérte vagy meghaladta a 
külföldön észlelt szinteket. 

A halban is... 
Hazai vizsgálati eredmé-

nyek szerint a burgonya, fő-
zelékfélék, gyümölcsök, ét-
olaj DDT-tartalma 0,01—4,0 
milligramm kilogrammon-
ként. A tej, vaj, sajt és 
egyéb tejtermékek esetében 
ez az érték eléri a 0,3—3,4 
mg/kg-ot. Tartalmaznak to-
vábbá DDT-t a zsír, a kon-
zervek és a húsipari termé-
kek is. Hasonló eredmények-
ről számolnak be a külföldi 
szaklapokban közölt tanul-
mányok is. Érdekes volt az 
a megfigyelés is, amely azt 
állítja, hogy a DDT még 
olyan édesvízi halak húsá-
ban is kimutatható, ame-
lyektől mindenkor távol-
tartották a különböző kló-
rozott származékokat. A nö-
vényvédő szer nyomai a 
DDT-vel szennyezett halak-
ból készült konzervekben is 
megtalálhatók. Hazai vizsgá-
latokra hivatkozva, az élő 
halhús DDT-tartalma eléri a 
0,06—0,14 mg/kg értéket, ami 
konzerválás után 0,05—0,09 
mg/kg mennyiségre csökken. 
Az igaz, hogy a konzervá-
lás alatt a DDT-tartalom 
csökken, de a mi halkon-
zerveinknél ez még min-
dig kb. tízszerese annak az 
értéknek, amit külföldi hal-
konzervekben találtak. 

Elgondolkoztatóak erek az 
adatok, amelyek csökkenté-
se, de még Inkább teljes ki-
zárása életünk, egészségünk 
megóvása szempontjából na-
gyon fontos. Ezt célozzák 
azok a nemrégiben megje-
lent rendeletek, amelyek 
korlátok közé szorítják a kü-
lönböző klórozott származé-
kok agrotechnikai és raktá-
rozási alkalmazását- A me-
zőgazdaság a jövőben a kló-
rozott szénhidrogéneket tar-
talmazó növényvédő szere-
ket nagyobb gonddal, csak 
a legszükségesebb esetekben 
és mennyiségekben használ-
hat. Sőt, előtérbe kerülnek 
olyan kémiai anyagok, ame-
lyek gyorsabban bomlanak, 
s a kártevőkre is hatásosab-
bak. A Nobel-díjas Paul 
Müller a báseli Geigy-cég 
igazgatójának találmányát 
(a DDT-t) ú jabb növényvédő 
szerek fogják felváltani, de 
a DDT esete egyben figyel-
meztető is az újak igen kri-
tikus alkalmazására. 

Más ez a kémia... 
Napjainkban — és itt na-

gyon fontos a mai kor em-
berét ls figyelembe venni, 
akit a modern élet ezerarcú 
ártalma ér — nem lehet a 
mezőgazdaság vagy a rak-
tározás ilyen irányú kérdé-
seit az élelmiszer- és táplál-
kozástudomány hozzászólása 
nélkül megoldani. Minden 
egyes kicsinynek látszó prob-
lémakör a kérdés felvetődé-

sekor talán nem látható bo-
nyolult eredményekhez vezet., 

A műszaki forradalom je-
lenlegi szakaszában hajla-
mosak vagyunk a kémiától 
csodákat várni. A legtöbb, a 
vegyészet eredményeit al-
kalmazó szakember türel-
metlen, saját eredményeinek 
hatványozott sikereit sürge-
ti. Igaz, hogy a modern vegy-
ipar eredményeivel a 
legtöbb iparág rohamosan 
fejlődik, de talán a mező-
gazdaság és az élelmiszer-
ipar kemizálása mégsem bír 
el olyan ütemet, mint más 
iparágak. Meg kellene azt is 
gondolni, hogy a közfogyasz-
tású zsírba adagolt mester-
séges antioxidáns (avasodás-
gátló), nálunk a propilgallát 
nem idéz-e elő, akár csak 
egyes személyeknél is, ká-
ros elváltozást. Több ország 
élelmiszertörvénye t i l t ja a 
propilgallát élelmiszeripari 
felhasználását. Aztán, ele-
gendő-e az élelmiszerek cso-
magolására használt mű-
anyagok alkalmazhatóságára 
egyedül az a kikötés, hogy 
éterben oldható anyag-tar-
talmuk 1%-nál több nem 
lehet. De vehetnénk még 
példákat a boripar, a kon-
zervipar területéről is. 

A mezőgazdaságban és az 
élelmiszeriparban az irányi, 
tó és alkalmazó szakembe-
rekre, de a tudományos ku-
tatásra is a jövőben egyre 
nagyobb feladatok várnak, 
hogy csak a teljes tájéko-
zottság és tájékoztatottság, a 
legnagyobb hozzáértés ós 
lelkiismeretes munka ered-
ményeképpen kemizáljuk to-
vább az élelmiszeripart és 
a mezőgazdaságot 

Dr. BÁTYAI JENŐ ÉS 
MINDSZENTY LÁSZLÓ 

(Kiküldött munkatársunk 
telefonjelentése.) A magyar 
színművészetnek gyakran 
szemére vetik, hogy nincse-
nek más művészetek klasz-
szikusaival mérhető, haladó 
hagyományai. Ez a kétségkí-
vül eléggé elterjedt és álta-
lános vélemény cáfolandó, a 
pécsi filmszemle rendezői 
idén először — bővítve a 
szemlének elmúlt két évben 
kialakult hagyományos prog-
ramját — Filmtörténeti arc-
képcsarnok címmel ú j vál-
lalkozást kezdeményeztek. 
Ennek célja, hogy egy-egy 
nagy alkotóművész munkás-
ságának bemutatásával a 
magyar film tradícióinak ér-
tékeit dokumentálják. A 
szemle vendégei most, az el-
ső alkalommal, a Filmtörté-
neti arcképcsarnokban első 
világhírű rendezőnk, az 
1963-ban elhunyt Fejős Pál 
művészetével ismerkedtek 
Késő esti bemutatókon 
majdnem tíz jellegzetes 
filmjét vetítették. 

Az idősebb filmbarátok és 
a filmmúzeumok előadásai-
nak látogatói bizonyára is-
merik Fejős Pál nevét és 
munkásságát. A Tanácsköz-
társaság után Bécsbe emig-
rált, majd Berlinbe, később 
az Egyesült Államokba ke-
rült. ott bontakozott kl ren-
dezői tevékenysége, amellyel 
világhírűvé vált. Mint a pé-
csi szemlén látott fimjel — 
többek között a Tavaszi zá-
por, az Utolsó előadás, az 
Egy marék rizs és az Embe-
rek a rács mögött — bizo-
nyítják: Fejős valóban je-
lentékeny művész volt. Rea-
lista törekvése, filmjeinek 
humanista szelleme, együtt-
érzése a dolgozó kisembe-
rekkel olyan vonásai, ame-
lyek szembenálltak az ame-

rikai film üzleti mohóságá-
val. 

Fejős művészi nagysága 
tehát vitathatatlan. Az vi-
szont nagyonis kétséges ós 
vitatható, hogy munkássága 
valóban magyar hagyo-
mány-e. Nem mintha nem 
lennének magyar tárgyú mű-
vei is, mint egy kis falusi 
cselédlány kálváriáját be-
mutató Tavaszi zápor és a 
falusi kiskirályokat leleple-
ző ítél a Balaton. Számom-
ra azonban mégis úgy tűnik. 
Fejős munkásságának egé-
sze valójában nem tartozik 
nemzeti hagyományainkhoz. 
Szellemében, lényegében 
nem tartozik hozzánk. Fejős 
jellegzetesen amerikai ren-
dező volt, s munkássága — 
gondolom — lehet az ameri-
kai és az egész nemzetközi 
filmművészet értékes ha-
gyománya, sajátosan a ma-
gyaré aligha. Egyszerűen 
azért, mert Fejős filmjeinek 
szelleme, problémavilága — 
az említett két filmet leszá-
mítva — nem magyar. Hogy 
Fejős nemzetisége szerint 
magyar volt és annak tar-
totta magát, azt ebben a te-
kintetben magától értetődő-
leg nem lehet lényegesnek 
tekinteni. Munkásságában 
mindenképpen az amerikai, 
vagy ha tetszik, nemzetközi 
jelleg az elsődleges. 

Ilymódon Fejős Pál mun-
kásságának pécsi bemutatása 
nagyon érdekes órákat nyúj -
tott a szemle vendégeinek. 
Azt azonban, amiért tulaj-
donképpen műsorra tű?ték 
filmjeit — hogy a magyar 
filmművészet haladó hagyo-
mányait dokumentálják —, a 
bemutatósorozat nem tudta 
meggyőzően bizonyítani. 

ökrös László 

t ö l t ö t t e s t é k 
a f o i v a k b a n 

A Hazafias Népfront szegedi járási bizottságának 
kezdeményezéseiről 

M e g h í v j u k k e d v e s v e n d é g e i n k e t 

az Őszi Vendéglátó Napok alkalmából 
o k t ó b e r 28-án, s z o m b a t o n a z a l á b b i r e n d e z v é n y e i n k r e : 
D é l e l ő t t 11 ó r a k o r a B o s z o r k á n y k o n y h á b a n : P A L A C S I N T A -
B E M U T A T Ó . É t l a p o n : k e c s k e m é t i a l m á s , k á p o s z t á s , b u r g o -
n y á s , t ú r ó s p a l a c s i n t a . 
E s t e 8 ó r a k o r a H á g l É t t e r e m b e n S Á R G U L Ó R E C E P T E K — 
R E G I M A G V A R É T E L E K . M a g y a r n ó t á k a t é n e k e l : Ü R M Ö S 
I C A é s S Z I T A M E L I N D A . S 100 900 

Tegnap délelőtt Szegeden 
ülésezett a Hazafias Nép-
front szegedi járási bizott-
sága. Sajó Gyulának, a nép-
front járási bizottsága elnö-
kének megnyitója után Ka-
lapos István, a népfront já-
rási bizottságának titkára 
beszámolójában a népfront 
járási feladatairól, különö-
sen az ú j gazdasági mecha-
nizmussal összefüggően szólt. 
Utalt arra, hogy a tanácsok 
és a népfront bizottságok 
együttműködésének a jövő-
ben még tökéletesebbnek kell 
lennie. 

Az őszi munkák után igen 
hasznosak lehetnek a téli es-
ték a járás községeiben. 
Előadás-sorozatokban beszé-
lik meg a közelmúltban meg-
jelent termelőszövetkezeti 
törvény, földvédelmi törvény 
végrehajtási utasításait, s 
az ezzel kapcsolatos tudni-
valókat, felmerült problémá-
kat. A helyi népfront bi-
zottságok igen sok segítsé-
get nyújthatnak ehhez. A to-
vábbiakban az 1970-ig elké-
szült hároméves KÖFA ter-
vekről szólt. örvendetes, 
hogy igen nagy az érdeklő-
dés a novemberben meg-
rendezésre kerülő társadal-
mi munkanapok iránt. No-
vember végéig mind a köz-
ségekben megszervezik a ta-
nácsok irányításával a tár-
sadalmi munkanapokat. Ezt 
a népfront is segíti. Végül 
a Nagy Októberi Szocialista 
Forradalom 50. évfordulójá-
nak méltó megünneplésének 
szegedi járási előkészületeit 
vázolta. 

Boros József, a Magyar— 

Szovjet Baráti Társaság 
Csongrád megyei ti tkára a 
társadalmi munkanapok je-
lentőségéről, valamint a 
gazdasági mechanizmus elő-
készületeiről és fontosságá-
ról beszélt. Virág János, a ba-
lástyai népfront bizottság tit-
kára arról szólt, hogy az ú j 
gazdasági mechanizmus 
mennyire érdekli a falubeli 
embereket. Igen fontos prob-
lémát vetett fel, ami Ba-
lástyán is érezhető. A VIII. 
osztályt elvégzett fiatalok 
nem tudnak zökkenőmente-
sen beilleszkedni a társada-
lomba, nem tudnak tovább 
tanulni, vagy megfelelően 
elhelyezkedni, és közülük 
igen sok „elkallódik". Honti 
Dezső, a forráskúti népfront 
bizottság titkára a társadal-
mi munka eredményéről, 
valamint a községi könyvtár 

elavult állományáról tett 
említést. A bordányi Mi-
hályi i Lajos szóvá te(t e a 

könyvbarát mozgalom fo-
gyatékosságait és az Ifjúság 
nevelése érdekében olvas-
mányos, s egyben tanulsá-
gos könyveket kért. 

Dr. Ábrahám Antal, a sze-
gedi járási tanács vb elnök-
helyettese igen részletesen 
beszélt arról? hogy az ú j 
gazdasági mechanizmus fel-
készítésének időszakában 
milyen tapasztalatokkal ta-
lálkoztak eddig. Ezután a 
január 1-én életbelépő ú j 
rendelkezések várható hatá-
sáról is részletesen tájékoz-
tatta a tanácskozás résztve-
vőit. Ezt követően még Bö-
kényi János (Gyálarét) és 
Hegedűs József (Balástya) 
mondott véleményt 

Tízéves a pedagógusok 
nyugdíjas csoportja 

Tíz éve, 1957 októberében 
alakult, s 95 pedagógusról 
47l-re növekedett a Szeged 
városi pedagógus szakszer-
vezet nyugdíjas csoportjá-
nak létszáma. Tegnap dél-
után, a Ságvári gimnázium 
dísztermében megtartott ju-
bileumi ünnepségen Borsos 
László, a Pedagógus Szak-
szervezet városi bizottságá-
nak titkára köszöntötte a 
megjelent nyugdíjas peda-

(Royal azállóval 
szemben) 

Hanglemez vásár! 
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gógusokat. A csoport ered-
ményeit — szociális és egyéb 
gondoskodás módozatalt — 
Gulácsi Zoltán, a Pedagógus 
Szakszervezet városi bizott-
ságának elnöke ismertette. A 
Pedagógus Szakszervezet 
Központi Vezetősége nevé-
ben ökrös János, a pedagó-
gus szakszervezet megyei bi-
zottságának titkára, a Közr 
pcmti vezetőség tagja kö-
szöntötte a nyugdíjasokat, 
majd nevükben Szakáll 
László, a nyugdíjas csoport 
titkára válaszolt. 

Az ünnepség műsorában 
a zeneművészeti szakiskola 
és főiskola tanárai, hallgatói 
szerepeltek: Bádás Péter, Bo-
dó Árpád zongorán. Sin Ka-
talin gordonkán játszott, 
Sólymos Györgyi énekelt. 
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